

УДК 316.4

*E. A. Воронова, X. Kara*

## ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ СОВРЕМЕННЫХ БЛАГОТВОРИТЕЛЬНЫХ ФОНДОВ РОССИИ И ТУРЦИИ В ПРОЦЕССЕ СТАНОВЛЕНИЯ ГРАЖДАНСКИХ ОБЩЕСТВ

Санкт-Петербургский государственный университет, Российская Федерация, 199034, Санкт-Петербург, Университетская наб., 7/9

В статье дается анализ института благотворительности двух стран: России и Турции. В фокусе исследования — деятельность благотворительных фондов двух государств. Авторы статьи рассматривают общее и особенное в становлении современного института благотворительности, формирование которых в России и Турции приходится на 90-е годы XX в. В это же время разрабатывается и принимается ряд законов в области благотворительности. В России законодательство о некоммерческих организациях (НКО) начало складываться лишь в 1990-х годах. В настоящее время действует Федеральный закон «О некоммерческих организациях», дающий правовое определение НКО и регулирующий их права и обязанности в гражданских правоотношениях. В Турции становление нормативно-правовой базы начинается с 1977 г. и длится по 2008 г. В начале XXI в. принят закон о вакфах. В мусульманском праве понятие «вакф» обозначает неотчуждаемое имущество, переданное одним человеком или группой лиц — учредителем вакфа — на религиозные и благотворительные цели общине, организации или отдельному человеку. Принятый закон завершил очередной этап в реформировании этого института. Формирование союзов — Союза благотворительных организаций России (СОБР) и Вакфа «Третьего сектора» в Турции (TİYOSCEB), объединивших фонды в обеих странах, приходится также на конец XX в. Библиогр. 18 назв.

**Ключевые слова:** благотворительность, гражданское общество, благотворительные фонды, Союз благотворительных организаций России (СБОР), Вакф «третьего сектора» Турции (TİYOSCEB).

## ACTIVITY OF MODERN CHARITY FOUNDATIONS OF RUSSIA AND TURKEY IN THE COURSE OF FORMATION OF CIVIL SOCIETY

*E. A. Voronova, H. Kara*

St. Petersburg State University, 7/9, Universitetskaya nab., St. Petersburg, 199034, Russian Federation

Article represents the analysis of institute of charity of two countries: Russia and Turkey. The research focuses on the activities of charity foundations of two states. The authors analysed the general and special features in formation of modern institute of charity of Russia and Turkey. Their formation of modern institutes of charity of both states falls on the 90s years of 20 century. In the same time a number of laws in the field of charity was developed and accepted. In Russia the

legislation on non-profit organizations in the Russian Federation started developing only in the 1990s. Now the present Law «About Non-profit Organizations» giving legal definition of NPO and regulating their rights and duties in civil legal relationship works. In Turkey formation of standard and legal base begins from 1977 to 2008. At the beginning of 21 century the law on the waqfs, the finished next stage in reforming of this institute is adopted. Formation of the unions which have united funds in both countries is the share also of the end of the 20th century. In the Muslim right the concept of waqf designates the inalienable property given one person or a group of persons — the founder of waqf — on the religious and charitable purposes to a community, the organization or the certain person. As the main sources of data on activity of charity foundations modern Russian, Turkish (translated) sources and materials of Internet resources are used. Refs 18.

*Keywords:* charity, civil society, charity foundations, Union of the Charitable Organizations of Russia (UCOR), Waqf The Third Sector Foundation of Turkey (TUSEV).

#### Контактная информация

*Воронова Елена Анатольевна* — кандидат социологических наук, доцент; centeruni@mail.ru

*Kara Hayriye* — аспирант; hayriye-kara@hotmail.com

*Voronova Elena A.* — Candidate of Sociology, Associate Professor; centeruni@mail.ru

*Kara Hayriye* — post graduate student; hayriye-kara@hotmail.com